
 

 سرویس سیاسی -رئیس کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس شورای اسلامی نسبت به تغییر 
در کابینه دولت ســیزدهم واکنش نشــان داد و 
گفت: همه مشــکلات ما بــا جابه جا کردن افراد 

حل نمی شود.
تغییــر در کابینه از جمله مباحثی اســت که 
در ماه هــای اخیر بارها مطرح شــده و احتمالا 
اصلی ترین دلیل آن وضعیت اقتصادی کشــور و 
اوضاع معیشتی مردم است که به رغم تلاش های 
انجام شــده همچنان با وضعیت مطلوب فاصله 

معنادار و قابل تاملی دارد. 
از همــان ابتــدای کار دولــت و با توجه به 
حضور نیروهای مختلف با رویکردهای متفاوت 

در تیم اقتصاد دولت شاهد برخی تاکیدات بر نیاز 
بــه تغییر در این بخش بودیم. دولت و شــخص 
رئیس جمهو اما نشان داد که چنین اراده ای ندارد 

و راه خود را ادامه داد.
اکنون در یک ســالگی دولت اما می بینیم که 
برخی منتقدان با اشــاره به نواقص و کاستی های 
موجــود، بعضا با نادیده گرفتــن اقدامات انجام 
شــده؛ همچنان از لزوم تغییــر در تیم اقتصادی 
دولــت می گوینــد. موضوعــی که بــا واکنش 
حمیدرضا حاجی بابایی، رئیس کمیسیون برنامه 

و بودجه مجلس مواجه شد. 
او با اشاره به اینکه شرایط کشور و وضعیت 
اقتصادی فعلی متفاوت و استثنایی است، گفت: به 
همین دلیل تلاش، کوشش و زحماتی که از سوی 
دولتمردان انجام می شود، کمتر خودش را نشان 
می دهد. اعتقاد بنده این اســت که نتیجه اقداماتی 
که از ســوی دولت انجام می شود، در میان مدت 
مشــخص می شود.  رئیس کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: عدم 
چاپ پول، عدم برداشت از بانک مرکزی، فروش 
بهتر نفت و یکسری مؤلفه های دیگر به خوبی از 
سوی دولت رئیســی در حال انجام است که در 
میان مــدت جواب می دهد. نماینده مردم همدان 
در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: نقص هایی 
در حــال حاضر وجود دارد، اما مجدداً باید تاکید 
کنــم که اقدامات دولت ســیزدهم در میان مدت 
جــواب می دهد و وضعیت کشــور رو به بهبود 

خواهد رفت.
وی با اشاره به اقدامات دولت سابق، گفت: 
ما نباید بی انصاف باشیم. مجموعه عملکرد همه 
ما باعث وضعیت فعلی شــده است و هیچ نفعی 
نمی بریم کــه بگوییم فقط دولت های قبل باعث 

این وضعیت شده اند. 
حاجی بابایی  متذکر شــد: بــا وجود این، 
دولت روحانی یکســری اقدامات تورم زا انجام 
داد که الان آثار آن کاملًا مشــخص اســت. برای 
مثــال، دولت قبل ۵۴ هزار میلیارد تومان از بانک 
مرکزی برداشت کرد که این اقدام آثار منفی خود 

را نشان داد.
رئیس کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شــورای اسلامی در واکنش به ســوالی مبنی بر 
اینکه آیا لازم اســت تغییراتــی در کابینه به ویژه 
تیم اقتصادی دولت ایجاد شــود، گفت: هر وقت 
مشــکلات و فشــارهایی در جامعه وجود دارد، 
اولین مســئله ای که به ذهــن مان خطور می کند، 
جابه جا کردن افراد اســت. بنده نمی توانم بگویم 
که همه مشــکلات ما با جابه جا کردن افراد حل 
می شــود. وی با تاکید بر اینکــه در حال حاضر 
کشــور باید به نحو احسن مدیریت شود، اظهار 
داشــت: الان مهم این است که خوب فکر کنیم و 
اشتباه نکنیم چرا که برخی از اشتباهات، غیرقابل 
جبران اســت.  لازم است تصمیمات ما عاقلانه، 
مدبرانه و مســئولانه باشــد و باید پیگیری های 

مداوم برای رفع مشکلات کشور انجام شود.

 سرویس سیاسی -بازداشت مشاور وزیر راه 
در روزهای اخیر با حواشی همراه بوده و شائبه هایی 
را درباره ادامه فعالیت رســتم قاسمی مطرح کرده 
اســت. از این رو به نظر می رســد که شفاف سازی 

بیشتر در این زمینه مفید واقع شود.
دستگیری قاسم مکارم شیرازی، مشاور عالی 
وزیــر راه و شهرســازی در روزهای اخیر جنجال 
آفرین و خبرســاز شده است. از یک طرف برخی با 
پیوند دادن این موضوع به خانه نشینی رستم قاسمی 
که گویا به خاطر مشــکلات جسمی بستری شده 
و بیمار اســت؛ گمانه کناره گیری، برکناری یا قهر 

او به ســبک احمدی نژاد را مطرح می کنند. برخی 
نیز خواســتار پاسخگویی درباره ماجرای مشاور او 
عینی قاســم مکارم شیرازی هستند. درخواستی که 
البته بی راه هم به نظر نمی رسد و می تواند در جهت 
 تنویر افکار عمومی و پایان دادن به حواشــی موثر 

باشد. 
در ایــن راســتا عباس عبدی، فعال سیاســی 
اصلاح طلب نوشته: »گرچه نهایتا نهادهای مربوط 
مجبور می شــوند در باره قاســم مکارم شــیرازی 
توضیــح دهند، پــس بهتره پیش از شــکل گیری 
افکار عمومی اطلاع رسانی دقیق کنند. این درست 

نیســت که خانمــی را به اتهام عادی و آشــکار به 
تلویزیون آورد، ولی در باره این شــخص سکوت 
 کرد. پیشنهاد می شود کلیپ انتخاباتی او هم منتشر 

شود.«
پیش از او نیز، اردشــیر مطهری نماینده مردم 
گرمسار و آرادان در مجلس در واکنش به بازداشت 
مشــاور عالی وزیر راه توییت کرده بود: »پرســش 
هایم درباره قاســم مکارم از سوی  رستم قاسمی بی 
پاســخ مانده. حتما درباره صرافی عمان، رستوران 
زنجیره ای در عمان، تعامل با پسر وزیر هم ابهاماتی 

دارم که منتظرم کمر آقای وزیر بهتر شود.«

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی:

همه مشکلات ما با جابه جا کردن افراد حل نمی شود

جنجال مشاور آقای وزیر!

7 سیاسی

رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس:

  وزارت راه و شهرسازی نقش پیمانکار 
به خود گرفته است

سرویس سیاسی- محمدرضا رضایی کوچی 
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در 
پاســخ به ســوالی درباره انتقاد رهبری از وضعیت 
مسکن و بازار این حوزه در دیدار با اعضای دولت، 
گفــت: انتقاد مقام معظم رهبری در حوزه مســکن 
انتقاد به حقی هم بود. ما هم اعتقادمان بر این است 
که در کشور همه ملزومات ساخت مسکن را داریم 
و به راحتــی می توانیم کار انجام دهیم. یعنی قانون 
برای این کار وجود دارد، در بعد نیروی انسانی هم 
۵۰۰ هزار مهندس عمران داریم و هم نیروی فنی و 
کارگری داریم و همینطور مصالح ساختمانی را هم 

به طور کامل داریم و خودکفا هستیم.
وی ادامــه داد: منتها یک آشــفتگی در تولید 
مســکن وجود دارد و علت آن این است که بعضی 
از اعضای دولت خیلی به حوزه مســکن اعتقادی 
ندارند یعنی همراهی کامل ]با اجرای قانون جهش 
تولید و تامین مسکن[ ندارند. این در شرایطی است 
که شــخص آقای رئیس جمهور خودش مصمم و 
پای کار اســت اما بعضی از اعضای دولت همراهی 

لازم را ندارند. 
رئیس کمیســیون عمران مجلس بــا انتقاد از 
عملکرد بانک ها و دســتگاه های اجرایی در فرآیند 
اجرای قانون »جهش تولید و تامین مسکن«، اظهار 
داشــت: نقش بانک ها در اجــرای این قانون واقعا 
خیلی کمرنگ است و همراهی نمی کنند. همچنین 
دســتگاه های اجرایی زمین هایی که متعلق به دولت 
است و باید به این قانون بدهند را واگذار نمی کنند 
به همین علــت ما داریم روی زمین های حاشــیه 
شــهر ســرمایه گذاری می کنیم و در آنجا هم هزینه 
 تمام شــده بالا می رود چون آب، برق و گاز معمولا 

ندارد.
وی اضافــه کرد: یک ایراد هم در وزارت راه و 
شهرسازی وجود دارد و آن اینکه این وزارتخانه به 
جای آن که نقش سیاســتگذار و تسهیل کننده داشته 
باشــد، اکنون یک نقش پیمانکاری به خود گرفته و 
جای انبوه ســازان و بخش خصوصی در این حوزه 
خالی اســت در حالی که این ها باید بیایند مســکن 

تولید کنند و ما آن ها را نداریم.
رضایی کوچی در ادامه از نظر مشــترک دولت 
و مجلــس برای تفکیک وزارت راه و شهرســازی 
خبــر داد و عنــوان کرد: به همین دلیــل که دیدیم 
واقعا آشــفتگی وجود دارد طــرح تفکیک وزارت 
راه و شهرســازی را روز چهارشــنبه هفته گذشته 

به هیات رئیســه مجلس تقدیم کردیــم که بعد از 
تعطیلات تابســتانی مجلس اعلام وصول خواهد 
شــد. شخص آقای رئیس جمهور، رئیس مجلس و 
 کمیسیون عمران هم موافق هستند که تفکیک انجام 

شود.
وی ادامــه داد: مــا الان در حوزه رانش زمین، 
فرونشســت زمین، حاشــیه نشــینی، بازآفرینی، 
طرح هــای تفصیلــی، طرح های جامع، ســازمان 
نظام مهندســی و کیفیت مصالح ســاخت و سازها 
مشــکلاتی داریم و این ها موضوعاتی هستند که در 
حوزه وزارت مسکن است اما دیده نمی شود چون 
مســکن اصلا زیر سایه حوزه حمل و نقل گم شده 
است. یعنی بیشتر توجه وزارتخانه به موضوع حمل 
و نقل اســت، راهش این اســت که این وزارتخانه 
را تفکیک کنیم، در صــورت تفکیک خیلی از این 

مشکلات حل می شود.
رئیس کمیســیون عمران مجلس در پاسخ به 
سوالی پیرامون ضمانت اجرایی قانون جهش تولید 

و تامین مسکن عنوان کرد: وزارت راه و شهرسازی 
به خوبــی به وظیفه خود عمل نمی کند، ما در قانون 
گفتیــم کــه اگر زمین هــای دولتــی را ندادند این 
وزارتخانه می تواند لیســت زمین ها را به اداره ثبت 
بدهد تا ثبت مســتقیم سند را به نام راه و شهرسازی 
بدهد و یا اینکه گفیم اگر بانک ها تســهیلات ندادند 
وزارت اقتصاد بایــد بانک را جریمه کند، ولی این 
کار انجام نمی شــود. یعنی یک ایراداتی در اجرای 
قانون وجود دارد. علت عدم انجام کار این اســت 
که علیرغم نظر مثبت آقای رئیس جمهور بعضی از 
بدنــه دولت خیلی  انگیزه ای برای اجرای این قانون 

ندارند.
وی در خصوص تشــکیل جلســات شورای 
عالــی مســکن، گفت: جلســات شــورای عالی 
مســکن را الان داریم که تقریبــآً هر دو ماه یک بار 
تشــکیل می شــود اما به نظرم در این شرایط لازم 
 اســت که حداقل هر یک ماه این جلســه تشکیل

 شود.

رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: در مورد حوزه مسکن یک ایراد در وزارت راه و شهرسازی وجود دارد و آن اینکه این وزارتخانه 
به جای آن که نقش سیاستگذار و تسهیل کننده داشته باشد اکنون یک نقش پیمانکاری به خود گرفته است و جای انبوه سازان و بخش خصوصی 

در این حوزه خالی است در حالی که این ها باید بیایند مسکن تولید کنند و ما آن ها را نداریم.

 سرویس سیاسی - معاون اقتصادی 
رئیس جمهور و رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس در نشســتی مشترک در خصوص 
الزامات پیرامون تدوین برنامه هفتم توسعه 

گفت وگو کردند.
محســن رضایی معــاون اقتصادی 
رئیس جمهور در این نشســت مشترک با 
اشاره به توان کارشناسی مرکز پژوهش های 
مجلس، گفت: مرکز پژوهش های مجلس 
نبایــد یافته های خود را محدود به مجلس 
کنید و بلکه مطلوب تر است تا گزارش های 
تولیدی مرکز به قوای دیگر هم ارائه شود. وی پس از استماع گزارشی در خصوص 
پیشنهادهای مرکز پژوهش های مجلس در زمینه برنامه هفتم توسعه، خاطرنشان کرد: 
در برنامه هفتم توسعه باید ببینیم که دنبال توسعه مبتنی بر بازار هستیم یا دولت. در 
شرق مدل توسعه مبتنی بر بازار بوده و با ایدئولوژی سرمایه داری تناسب داشته است 
اما پیشران توسعه در کشور ما دولت  است. وی افزود: در روند توسعه کشور چین، 
دولت بر بازار مقدم شــده است اما دولت مقابل بازار نایستاد، بلکه کار بازارسازی 
را انجام داد؛ این مدل شــرقی توســعه است. بنابراین توسعه چین بسیار سریع رخ 
داده است. چون دولتی توسعه گرا جلوی بازار حرکت کرده است. معاون اقتصادی 
رئیس جمهور تصریح کرد: در برنامه های توسعه ایران، نه بازار مقدم بوده است نه 
دولت و رابطه گنگ و نامفهومی بین این دو شکل گرفته است. اگر نهاد دولت را در 
سیاست تقویت نکنیم یا درست فهم نکنیم تا ۲۰۰ سال دیگر توسعه نخواهیم یافت. 
رضایی با تاکید بر اینکه در فرایند توسعه باید فرآیندها و ساختارها اصلاح شوند، 
گفت: در اصلاح فرآیندها می  توان به اصلاح بودجه ریزی اشاره کرد و در مجموع 

نیز تصمیم سازی، تصمیم گیری و اجرا در کشور باید تصحیح شوند.
وی با بیان اینکه کشور به صورت بخشی اداره می شود، تصریح کرد: حکمرانی 
بدون داده، به مانند تیراندازی در تاریکی است. معاون اقتصادی رئیس جمهور سپس 
به انجام تلاش هایی برای ترسیم و تهیه نقشه راه توسعه صنعتی کشور پرداخت و 
گفت: اتصال شرکت های دانش بنیان به حوزه صنعت کشور ضروری است. همچنین 
باید تلاش کنیم صنعت کشــور را به زنجیره ارزش بین المللی که صنایع کوچک 
هم حضور داشــته باشند، وصل کنیم. بابگ نگاهداری، رییس مرکز پژوهش های 
مجلس در این نشســت یکی از اقدامات مرکــز پژوهش های مجلس در چند ماه 
اخیر را ارائه پیشنهادهایی در حوزه برنامه هفتم توسعه برشمرد و گفت: تلاش های 
منســجمی در مورد برنامه هفتم توسعه با تشکیل دبیرخانه ای در مرکز پژوهش ها 
انجام شده که در این زمینه با برگزاری ۱۷ جلسه و با مشارکت تمامی دفاتر مطالعاتی 
پیشــنهادات مرکز پژوهش های مجلس برای تدوین برنامه هفتم توسعه در اختیار 
رئیس جمهور و مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار داده شده است. وی سپس به 
تشریح دیدگاه های مرکز پژوهش های مجلس در مورد تدوین برنامه هفتم توسعه 
پرداخت و ابراز داشت: در تدوین برنامه هفتم توسعه باید راهبردهای کلان تحلیلی 
و توجه به شرایط داخلی و بین المللی مورد توجه قرار گیرد. رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس، مدل این مرکز در برنامه هفتم توســعه را مدل ماموریت گرای چند بعُدی 
دانســت و تصریح کرد: در پیشــنهادهای ارائه شده در خصوص این برنامه چهار 
اولویت و سه پنجره فرصت را مورد توجه قرار دادیم. وی با بیان اینکه برنامه های قبلی 
توسعه، جامع، کلی و با نگاه بخشی و بدون توجه به شرایط اقتصادی و موقعیت های 
جغرافیایی و بین المللی نوشته می شد، گفت: اگر جلد برنامه های توسعه قبلی کشور 
را از آن جدا کنیم مشخص نمی شود این برنامه برای کدام کشور نگارش شده است.
براساس تحلیل های راهبردی که انجام دادیم نتیجه گرفتیم در تدوین برنامه هفتم 
توسعه نباید به ظرفیت های منطقه ای و فرامنطقه ای کشور کم توجه کنیم. نگاهداری 
پیشران های اصلی اقتصاد کشور را سه حوزه انرژی، حمل و نقل و سرمایه گذاری 
دانست و یادآور شد: جهش تولید با رفع موانع سرمایه گذاری خصوصی، عمومی و 
دولتی صورت می گیرد در حالی که با تورم در کشور و سه ناترازی در حوزه بودجه، 
بانکی و صندوق های بازنشستگی، سرمایه های اقتصادی کشور به سمت بخش های 
نامولد حرکت می کند. وی سپس به ظرفیت های و نیازهای کشور در حوزه انرژی 
پرداخت و گفت: برای نقش آفرینی کشــور به عنوان هاب انرژی منطقه، در حوزه 
نفت و گاز به ۱۰۰ میلیارد دلار، در حوزه برق به ۱۵ میلیارد دلار و برای بهســازی 
شــبکه برق به ۱۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز داریم. رییس مرکز پژوهش های 
مجلس با تشریح این مسائل در تشریح پنجره  فرصت های برون رفت از این موارد، 
توضیح داد: جایابی جمهوری اسلامی ایران در نظام بین الملل، اتصال تولید، صنعت 
و صادرات کشــور به شرکت های دانش بنیان و فرصت جمعیتی متولدین دهه ۶۰ 
و ۷۰ شمسی، سه پنجره فرصت مهم هستند که باید در تدوین برنامه هفتم توسعه 
مورد توجه قرار گیرند. وی سپس به مسئله جانمایی ایران در نظام بین الملل پرداخت 
و بیان کرد: نظام بین الملل در حال بازآرایی است در تدوین برنامه هفتم توسعه باید 
به فکر بازآرایی نقش جمهوری اسلامی ایران در نظام بین الملل باشیم. نگاهداری با 
اشاره به ایجاد پروژه کمربند راه چین، راه اندازی آن را راهی برای باز شدن مسیر چین 
به غرب دانست و گفت: هیچ کشوری به اندازه ایران موقعیت ژئوپلتیکی ندارد به 
گونه ای که می تواند یکی از پنجره فرصت ها در برنامه هفتم توسعه و در حوزه جایابی 
جمهوری اسلامی ایران در نظام بین الملل، نقش آفرینی در ترانزیت شرق به غرب 
و ایجاد کریدور شمال به جنوب و فعال کردن مسیر دیپلماسی اقتصادی باشد.وی 
شاه کلید برون رفت از مشکلات اقتصادی در برنامه هفتم توسعه را تقویت دیپلماسی 
اقتصادی دانست و گفت: برای ارتقای دیپلماسی اقتصادی، فعال کردن کریدورهای 
ترانزیتی و ایجاد منافع اقتصادی حداکثری با همسایگان ضروری است. وی با تاکید 
بر اهمیت امنیت غذایی برای کشورها، توضیح داد:  متاسفانه عمده نیازهای کشور 
در حوزه غذا، وارداتی است و با سیاست های ناصحیح در حوزه توسعه روستایی، 
اراضی کشاورزی روستایی ۲۸ درصد کاهش یافته است. همچنین با سیاست های 
اشتباه در حوزه تقسیمات کشوری، کاری کرده ایم که مثلا روستاهایی با جمعیت 
۱۵۰ نفری به شهر تبدیل شده اند. تمامی این موارد باعث تهدید امنیت غذایی کشور 
شده است؛ در حالیکه با دانش بنیان کردن تولید محصولات کشاورزی، جانمایی 
ایران در نظام بین الملل  و هاب شدن زنجیره ترانزیت غذایی و ایجاد الگوی کشت 
فراسرزمینی و توجه به این موارد در برنامه هفتم توسعه، امکان رفع این مسئله وجود 
خواهد داشــت. پنجره دوم سوار کردن پیشرفت های دانش بنیان بر صنایع کشور 
است. چند هزار شرکت دانش بنیان داریم که باید از ظرفیت این شرکت ها استفاده 
کنیــم. پنجره فرصت دیگر جمعیت دهه ۶۰ و ۷۰ اســت. تحصیل کردگان ثروت 

بزرگی هستند که نباید این فرصت را از دست داد.
وی به ضرورت تقویت نهاد دولت پرداخت و خاطرنشان کرد: توانمندسازی 
نهاد دولت برای تحقق کامل برنامه هفتم توسعه ضروری است که برای این مهم، 
دولت الکترونیکــی را باید با جدیت دنبال کنیم.نگاهداری یکی از نیازمندی های 
تقویت نهاد دولت را مدیریت هوشمند مبتنی بر داده دانست و گفت: با مطالعات 
انجام گرفته در بخش های مختلف، ۸۰ مورد تعارض منافع را شناسایی کردیم که با 
مدیریت هوشمند مبتنی بر داده و  ارتقای دولت الکترونیک، باعث شفافیت و رفع 
تعارض منافع می شود.وی به ضرورت ایجاد  نهادی برای اجرای برنامه توسعه در 
کشــور پرداخت و گفت: سازمان برنامه و بودجه تمرکز زیادی روی برنامه ندارد 
و بیشــتر روی بودجه متمرکز است در حالیکه نهاد چابک راهبر توسعه، می تواند 
مســئولیت پیشبرد برنامه را بر عهده بگیرد.در سیستم جذب نیروی انسانی باید به 
سمت جذب نیروی نخبه حرکت کنیم. بدون همراهی جامعه، اجرای سیاست ها 
موفــق نخواهند بود.رئیس مرکــز پژوهش های مجلس یکی دیگر از اقدامات این 
مرکز را تهیه نقشه جامع پویایی شناسی متغیرهای ابرچالش های کشور دانست و 
خاطرنشان کرد: برخی مسائل در کشور به خاطر تعدد دلایل و عوامل بروز، شکل 
پیچیده ای به خود گرفته که باعث شده تا بررسی و رفع آنها به شکل خطی غیرممکن 
باشد از همین رو در مرکز پژوهش های مجلس با تهیه نقشه جامع پویایی شناسی 
متغیرهای ابرچالش های کشــور، روابط علی و معلول هزار متغیر در ۳۵ بخش را 
مشخص کردیم که با وزن دهی و شبیه سازی این مسائل، توان نخبگانی حل مسئله 

مرکز چند سطح افزایش خواهد یافت.

معاون اقتصادی رئیس جمهور:

آمریکا باید تصمیم بگیردکشور به صورت بخشی اداره می شود

سرمای زمستان اروپا 

تقلبی است

بی سابقه است

با فریب مردم 

درباره پاسخ ایران به آمریکا

تابعیت استرالیا ندارند

انتقاد آیت الله مکارم شیرازی 

تخلف نیست

تصمیم همتی بود

ابراهیم عزیزی نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اســلامی با اشاره به جواب ایران درباره مذاکرات هسته ای، 
اظهار داشــت: ایران همواره قصد دارد مذاکرات به ســرانجام برسد و هر بار 
پیشنهادهای سازنده ای را به طرف مقابل ارائه داده است؛ اما مهم ترین خواسته 
ایران از طرف مقابل انتفاع اقتصادی است که هیچ گاه از آن کوتاه نخواهد آمد. 
همچنین طرف آمریکایی باید تضمین محکمی دهد که دیگر اتفاقی مشــابه 
دوران ترامپ رقم نمی خورد. وی افزود: نکته بعدی که باید حل و فصل شود، 
بحث پادمانی اســت. باید تمام ادعاهای خلاف واقع درباره مساله هسته ای 
ایران بسته و قید شود هر زمانی طرف مقابل حق ندارد از آن سوءاستفاده کند. 
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: ایران هر دو بار پیشنهادهای 
ســازنده ای برای احیای برجام ارائه کرده است و اکنون توپ در زمین طرف 
مقابل و آمریکاست که باید تصمیم بگیرند، می خواهند توافق نهایی شود یا 
نه و همچنین توافق یا پیشــنهاد ســازنده از نظر ایران انتفاع اقتصادی و بهره 

بردن از توافق است.

حمید ابوطالبی، مشاور سیاسی رییس جمهور سابق، در توئیتی نوشت: 
ســرمای زمستانِ اروپا چندان به یخبندان زمستانِ اقتصاد ایران پیوند نخورده 
است. تاریخ ابتدا می نویسد که زمستان اروپا چگونه گذشته و یخبندانِ اقتصاد 
ایران چرا این گونه ماندگار شــده است؛ سپس قضاوت خواهد کرد که کدام 
کشــورها در تامین منافع مردم خود موفق و درست عمل کرده  اند. یک سال 
از تاکتیک »طولانی کردن مذاکرات« در بحث هســته ای گذشــت؛ سال دومِ 
دولت هم با تاکتیک »پرتاب توپ به زمین طرف مقابل« آغاز شد، که ممکن 
اســت ماه ها به طول بینجامد.سپس ورود به بحث انتخابات، فضای سیاسی 
را می آلایــد، و دیگر توافقی ممکن نخواهد بود! آیا مذاکره مســتقیم تنها راه 

حل نیست؟

فاطمی امین گفت : حدود ۳۰ درصد از قطعات یدکی خودرو یا قاچاق 
و یا تقلبی اســت، ما در اراک با کارگاهی روبه رو شــدیم که کمک فنر دست 
دوم را رنگ آمیزی و بسته بندی می کرد و به نام جنس نو مجدد می فروخت. 
امــروز بیش از ۲۳۰ میلیون قطعه یدکی خــودرو دارای کد رهگیری بوده و 

اصالت آن ها مشخص است.

امام جمعه مشــهد گفت : از ابتدای تاریخ انقلاب اسلامی تاکنون سابقه 
نداشــته که نمایندگان مجلس از فردی دعوت به حضور در انتخابات کنند و 
در نهایت همان فرد عهده دار ریاست قوه مجریه شود؛ لذا می توان اذعان کرد 

که صمیمیت کنونی میان قوای مقننه و مجریه بی سابقه است.

ایرنــا نوشــت: دولت قبل با تهییج مردم بــرای ورود به بورس، هزاران 
میلیاردتومان از کسری بودجه خود را به قیمت نابود کردن سرمایه های مردم 
تامین کرد. دولت روحانی با این کار تنها دولتی شد که مستقیم از جیب مردم 
برای تامین کسری بودجه خود برداشت کرده؛ درحالی که هیچ دولتی تاکنون 
اجازه چنین اقدامی به خود نداده بود. دولت قبل در مورد بورس هم با فریب 
دادن مردم برای ورود انبوه به بورس و سپس فروش سهام دولتی و رفع کسری 
بودجه و ســپس رها کردن بازار ســهام به دست شرکت های بزرگ حقوقی، 
آنچنان ضربه ای به اعتماد مردم وارد کرده که سالیان سال زمان خواهد برد تا 

دوباره مردم ایران به بورس اعتماد کنند.

موسوی، دستیار وزیر خارجه گفت : چرا وقتی هنوز آمریکا جواب ایران 
را نداده، حکم از دست رفتن فرصت صادرات نفت به اروپا صادر می شود؟ 
چرا وقتی ســخنگوی NSA آمریکا )آژانــس امنیت ملی آمریکا( می گوید 
رئیس جمهور فقط در چارچوب امنیت ملی آمریکا پاســخ می دهد، ایران در 
پاســخش امنیت ملی خود را نادیده بگیرد؟چــرا وقتی اروپا به بهانه تحریم 

داروی کودکان ما را نمی دهد نگران زمستانش باشیم؟

وزیر ارتباطات در اینســتاگرامش نوشــت: من یک ایرانی کرد و متولد 
اســلام آباد غرب هســتم، همه اعضای خانواده ما حتی برای یک لحظه هم 
تابعیت جمهوری اسلامی ایران را با تابعیت هیچ جای دنیا عوض نمی کنند.
با افتخار فرزند ایرانیم. هیچ یک از اعضای خانواده من و حتی بستگان درجه 
یــک تابعیت هیچ جای دنیــا را ندارند غیر از ایران. فکر کنم ملکه باید دنبال 

تابعیت اسلام آباد غرب باشد.

آیت الله مکارم شیرازی گفت :  مردم می خواهند نتیجه ی حل مشکلات 
اقتصادی را در سفره هایشان ببینند، و ما می بینیم که در بیشتر موارد، هزینه ی 
ســفره های مردم گران تر شده است.رانت و سوء استفاده های ارزی از جمله 
علل مشــکلات اقتصادی کشور اســت، هرچند با برنامه های دولت، در این 
مسائل تا حدودی اصلاحات صورت گرفته، کامل ریشه کن نشده است.مردم 
دائم از ما می خواهند در دیدارها نسبت به گرانی ها تذکر دهیم که با توجه به 
آمار ارائه شــده امیدواریم در آینده نزدیک تغییراتی در وضع معیشــتی مردم 

حاصل شود.

فاطمی امین در دیدار با آیت الله ســبحانی از مراجع تقلید با اشــاره به 
رســانه ای  شدن تخلفات فولادمبارکه خاطرنشان کرد کارشناسان ما در حال 
بررسی این موضوع هستند اما همه این مسائل که اعلام شده تخلف نبوده و 
البته به دنبال راهکاری هستیم که زمینه برخورد قاطع با افراد خاطی تمهیداتی 

بیندیشیم که دیگر شاهد چنین تخلفاتی نباشیم.

بانک مرکزی در پاســخ به تشکیک رســانه های منتقد دولت نسبت به 
کاهش چشمگیر نرخ تورم در یک سال اخیر، فاش ساخت که توقف انتشار و 
سانسور آمار نرخ تورم در دولت گذشته از آذرماه ۱۳۹۷ با تصمیم عبدالناصر 
همتی رئیس کل وقت بانک مرکزی صورت گرفته است. در توضیحات بانک 
مرکزی آمده اســت:  متاسفانه از ســال ۱۳۹۷ و با توجیه وجود گزارش های 
آماری مشابه منتشره از سوی مرکز آمار ایران )همچون نرخ تورم( انتشار آمار 
تحولات نرخ تورم از ســوی رییس کل وقت بانک مرکزی متوقف گردید. 
این در حالی بود که وجود گزارش های آماری مشابه در مرکز آمار ایران نافی 
ضرورت تداوم انتشــار گزارش های آماری بانک مرکزی نبوده است؛ برای 
نمونه، از منظر عملیاتی به دلیل اینکه شاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی 
)CPI( مرکز آمار ایران بر پایه شاخص لاسپیرز برای یک بازه زمانی کوتاه تری 
)از سال ۱۳۸۱ به بعد( محاسبه و تولید شده است، قابلیت پاسخگویی و رفع 
نیاز در بســیاری از پرونده ها و اســتعلاماتی که به سال های قبل از این تاریخ 

مربوط می شوند، ندارد.

اخبار ویژه ...

رئیس کمیسیون عمران مجلس با انتقاد از عملکرد بانک ها و دستگاه های اجرایی 
در فرآیند اجرای قانون »جهش تولید و تامین مسکن«، اظهار داشت: نقش بانک ها 
در اجرای ایــن قانون واقعا خیلی کمرنگ اســت و همراهی نمی کنند. همچنین 
دستگاه های اجرایی زمین هایی که متعلق به دولت است و باید به این قانون بدهند را 
واگذار نمی کنند به همین علت ما داریم روی زمین های حاشیه شهر سرمایه گذاری 
می کنیم و در آنجا هم هزینه تمام شده بالا می رود چون آب، برق و گاز معمولا ندارد.
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